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Tots en algun moment hi po-
dem passar. Com a pacient o 
acompanyant un familiar, per 
la pèrdua d’algú estimat, per 
maltractaments, una addicció, 
un tractament mal gestionat. 
Fer-nos grans i patir una malal-
tia degenerativa o bé tenir un 
desajustament de medicació. 
És la vida.

Un infant angoixat, un ado-
lescent amb algun neguit, un 
conegut amb un trastorn, el fa-
miliar d’algú que estimes, per-
sones amb una malaltia mental 
greu... però, sigui com sigui, en 
algun moment ens hi podem 
trobar. Ens podem trobar així 
a la unitat de psiquiatria de 
l’hospital Nostra Senyora de 
Meritxell, el nostre hospital, 
que aquest any ha celebrat el 
25è aniversari.

Un hospital i una unitat en 
la qual hi ha un equip humà 
treballant per la salut mental 
dels pacients amb una implica-
ció exemplar. Cada dia de l’any 
els reben i els tracten a tots 
amb un somriure, amb un car-
tell a la seva sala, ben visible, 
que diu “us estimem a tots”.

Les instal·lacions són les 
que ens han de preocupar. Es 
veu realment que en els vint-
i-cinc anys poc, o gairebé gens, 
s’ha fet per millorar-ho i man-
tenir-ho.

Els Progressistes defensem 
que les institucions han de ser 
properes. Cal veure els pro-
blemes no des dels despatxos, 
sinó a peu de carrer o de con-
sulta des del lloc on són. Escol-
tant la gent és com es coneixen 
els problemes reals del país.

Fa uns dies, un grup de tre-
balladors usuaris del transport 
públic denunciaven a viva veu 
el mal funcionament dels auto-
busos que els havien de tornar a 
casa per sopar des del Pas de la 
Casa. Ho van fer a través de les 
xarxes socials i es va estendre 
massivament. Vam veure així 
el ministre Jordi Gallardo pujar 
al Pas de la Casa amb profusió 
de fotografi es i comunicats de 
premsa per fer veure que volia 
copsar la realitat que pateixen 
els treballadors que utilitzen el 
transport públic.

El meu amic i company de 
partit, en Delfí Roca, sempre 
em diu que quan critiquem 
quelcom hem d’aportar idees 
perquè allò millori. I té raó.

La idea que proposo és que 
visitin in situ la quarta planta 
de l’hospital i passin un dia allà 
convivint amb els pacients, i a 
ser possible també amb les se-
ves famílies. Si ho fan, de ben 
segur els sobraran hores per 
ells mateixos per trobar solu-
cions al problema. Amb això 

no s’hi val amb una visita per 
fer una foto –com al Pas de la 
Casa– i donar un copet de col-
ze per animar. En aquest cas no 
n’hi ha prou.

Els Progressistes, com sem-
pre diu Víctor Naudi, “diem el 
que pensem i fem el que diem”. 
No cal estar al Consell General 
per fer política i millorar la vida 
dels qui més pateixen, cal escol-
tar i parlar, cal conèixer les per-
sones que tenen problemes de 
dilluns a diumenge, sense ho-
rari d’ofi cina ni dia de descans.

Els pacients no esperen pas 
que els tractaments i les cures 
que reben siguin efi caces en ter-
mes de costos; no són auditors 
ni comptables. Tampoc tenen 
temps per jugar a fer veure que 
són entesos en economia o en 
gestió pressupostària. Volen 
que les seves necessitats de sa-
lut siguin ateses seriosament, 
no només en el sentit mèdic, 
sinó també en el sentit d’ambi-
ent, d’espais favorables a la seva 
cura.

Progressistes-SDP no com-
partim les polítiques d’auste-
ritat que han acabat desman-
tellant el sistema sanitari, 
afavorint el creixement de de-
sigualtats socials. Per això hem 
de lluitar per reforçar els ser-
veis d’atenció a la salut mental, 
tant en adults com en nens i 
joves, amb un tractament mul-
tidisciplinari. I per això diem 
que cal adequar una secció es-
pecial a l’hospital Nostra Sra. 
de Meritxell que afavoreixi  al 
màxim possible la creació d’es-
pais específi cs per a aquestes 
malalties.

Cal sensibilitat i voluntat
Governar no és només comunicar i fotografi ar-se, s’ha d’actuar

Passin un dia a la 4a 
planta de l’hospital 
convivint amb els 
pacients i les famílies

No podem compartir 
les polítiques que 
han desmantellat el 
sistema sanitari

Un amiga em demanava per què 
no tracto gairebé mai de qües-
tions relacionades amb Andor-
ra, a les meves columnes. La 
resposta, evident –perquè en 
sé ben poc, del Principat, i com 
deia el fi lòsof, d’allò de què no 
es pot parlar, cal guardar-ne si-
lenci. “Home”, va replicar, “de 
la resta de coses sobre les quals 
discuteixes tampoc no en tens 
ni fava”. “Ben cert”, vaig conce-
dir-li, “però és que, dona, si fos 
per això, no podria escriure de 
res...”

Del que sí que tinc més o 
menys idea, i per això m’aven-
turo a dissertar-ne, és d’allò 
que conec i ignoro d’en Sergi 
Mas            –no crec que sigui 
necessari afegir el segon cog-
nom: a les nostres contrades el 
mestre no necessita més pre-
sentacions–, amb qui fa un pa-
rell de setmanes hem tingut el 
plaer de celebrar que atresori 
ja 89 primaveres, amb els seus 
estius i equinoccis vernals cor-
responents. No puc presumir de 
conèixer-lo de tota la vida, però 
sí que estic convençut que si mai 
aquesta terra ha gaudit d’algun 
nom fonamental a l’hora d’en-
tendre’s a si mateixa, el del Sergi 
n’és un –en companyia, natural-
ment, de molts més igualment 
insignes–. A la vegada, disposo 
d’evidències empíriques que 
quan vas a veure’l una tarda per 
parlar d’Andorra, d’art, cultura o 
política (abans de res convé tenir 
sort per no trobar-te que algú se 
t’ha avançat, en la visita, i que 
hagis de tornar en un altre mo-
ment), i acompanyes la conversa 
amb una miqueta de vi dolç, uns 
panellets o un tall de formatge 
o llonganissa, tens quelcom ben 

clar, i una incertesa: saps a qui-
na hora hi has arribat, a la cita, 
però no quan marxaràs. Comen-
ces parlant de qualsevol cosa i et 
cruspeixes el vespre, i el berenar, 
saltant a mil temes en els quals 
en cap moment (en un contrast 
frontal amb el mal que afl igeix 
a tants que no saben mirar més 
enllà del borrissol del propi me-
lic) s’atura en el seu recorregut 
o en la seva obra. El temps vola, 
com potser li ha passat a ell, en 
un sospir, les dècades viscudes 
en aquestes coordenades, docu-
mentant-ne les històries, el pa-
trimoni, col·laborant amb artis-

tes i escriptors d’aquí o, en una 
última mostra de la seva tasca, 
il·lustrant l’Àlbum de bolets d’An-
dorra, publicat recentment, on 
demostra una tècnica i una pre-
cisió que ja voldrien alguns amb 
la meitat dels seus anys.

Una cosa més sí que sé: en 
Sergi no para de treballar, i se-
gur que creuarà el llindar dels 
90 amb les mans a la massa. 
Seria desitjable també que a les 
institucions del país hi hagués 
qui s’embrutés les seves i pen-
sés la millor manera de reconèi-
xer –comme il faut– la dimensió 
d’una fi gura cabdal per a l’ADN 
cultural d’aquestes valls. Empas-
tifar-se les mans, proposo. Per al 
qual, evidentment, és de menes-
ter que hom les tingui fora de les 
butxaques.
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Caldria pensar a 
reconèixer ‘comme il 
aut’ la fi ura cabdal 
de er i as
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